
     
 

Epidemické onemocnění, které údajně způsobil koronavirus, jenž na člo-
věka přeskočil z divokého netopýra na tržišti v čínském městě Wu-chan na
konci roku 2019, dostalo název covid-19 jako zkratkové spojení slov coro-
navirus disease (angl. koronavirová nemoc) 2019. Na konci března 2020 se
již covid-19 rozšířil do 170 zemí a bylo hlášeno více než 750 000 nemoc-
ných. Virus SARS-CoV-2 se velmi rychle stal středem zájmu zdravotníků
i politiků po celém světě. Pandemie covidu-19 již v průběhu prvního roku
vyvolala větší pozornost než např. obávané infekční nemoci, jako je obrna,
chřipka či ebola. Nikdo si s tímto novým koronavirem nevěděl rady. Há-
danky se i nadále vynořují před badateli nejrůznějších disciplín a odvětví.
Covid-19 mimořádně rychle zmobilizoval vědce a přispěl k propojení růz-
ných biologických disciplín a specializací medicíny, ale také k propojení 
biologických a sociálních stránek medicíny. Mnozí z nás sledují, že výraz-
ným rysem současné doby je „covidizace“. I politika se stala medicínou 
v širokém rozsahu a jsme svědky toho, že jako „odborníci“ v boji s pande-
mií vystupují také politici. Vědecká a epidemiologická data o nových ne-
mocech většinou nejsou hned dostupná. To dává prostor ke spekulacím
a „konspiračním“ teoriím.

Jedna z nejdůležitějších lekcí, kterou nám pandemie covidu uštědřila, je
zjištění, že největší riziko těžkého až fatálního průběhu onemocnění mají
senioři, kteří trpí některou chronickou civilizační nemocí. Na covid-19 me-
dicína stále nemá oficiálně uznávaný lék. Mnozí představitelé medicíny, po-
litici i velká část veřejnosti samozřejmě očekávají, že globálně bude možné
zastavit covid-19 očkováním. Vakcíny byly vyvinuty v neobvykle krátké době
a očkovací mašinerie se počátkem roku 2021 rozjela v mnoha zemích za vel-
kého zájmu médií.
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Jak vypadá koronavirus SARS-CoV-2? 

Nejznámější a symbolickou strukturou pro podobu nebezpečného korona-
viru se staly spikové proteiny (bílkoviny), které ilustrátoři malují jako pa-
ličky nebo hřebíky s hlavičkou na povrchu kulatého viru. Rodinu těchto virů,
které způsobovaly respirační onemocnění savců a ptáků, znali virologové 
již od 30. let minulého století, avšak název koronaviry navrhli a začali po-
užívat v roce 1968 podle snímků z elektronového mikroskopu. Viry z této ro-
diny měly kolem sebe „halo“ strukturu připomínající koronu okolo slunce.
Tuto strukturu tvoří spikové proteiny (hrotové bílkoviny). Ty jsou nebez-
pečné proto, že právě jejich hlavičky jsou důležité pro zachycení viru na 
povrchu některých buněk v lidském organismu. Virologové záhy oznámili,
že jako vstupní brána pro koronavirus slouží tzv. ACE2 receptory. Tento 
poznatek musí vyvolat znepokojení v každém, kdo ví, že uvedené ACE2 
receptory regulují procesy v krevním oběhu, hodnoty krevního tlaku a srá-
žení krve. Tyto molekuly spolupůsobí při rozložení obalu koronaviru a umož-
ňují, aby se jeho genetická informace (ribonukleová kyselina – RNA) uvol-
nila do cytoplazmy hostitelské buňky. Tam se potom spustí proces jejího
množení a syntézy všech potřebných složek. V lidské hostitelské buňce se
tak poskládá jako ve stavebnici Lego mnoho nových virů. Buňka následně
uvolní generaci nových virů do tělesných tekutin. 

Zde se tedy zvídavý čtenář zároveň dozvěděl, že genetická informace 
koronaviru SARS-CoV-2 je uložená v molekule RNA. Struktury, které 
jsou pro lidské buňky toxické, jsou spikové proteiny (hrotové bílkoviny).

Symptomy covidu-19

Covid-19 byl charakterizován jako nový typ zánětlivého onemocnění plicní
tkáně (pneumonie). Po roce zkušeností již víme, že SARS-CoV-2 se chová
zcela neobvyklým a těžko předvídatelným způsobem. Mnozí infikovaní ne-
mají žádné symptomy – takový průběh covidu-19 označujeme jako asympto-
matický. Po nákaze mají někteří lidé docela mírné symptomy (znaky) zatímco
jiní trpí velmi těžkým průběhem, který může skončit smrtí. U nakažené osoby
se příznaky většinou projeví po 5–6 dnech. Může to ale také trvat až 14 dní.
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Nejčastější symptomy:
 Více než 90 % pacientů má horečku. Měření teploty bezkontaktním

teploměrem se stalo používaným pohotovostním testem pro první 
záchyt nemocných. 

 50–76 % pacientů má suchý kašel.
 25–44 % pacientů trpí únavou.
 Může dojít k dlouhodobému postižení plic. 
 Ačkoliv je SARS-Cov-2 považován za respirační virus, ukazuje se, že

napadá srdce, mozek, ledviny a další orgány. 
 Mohou se vyskytovat další symptomy, jako je bolest hlavy a silné po-

cení.
 Rozšířeným a charakteristickým symptomem je ztráta chuti a čichu. 
 SARS-Cov-2 působí zvýšené srážení krve a ničí buněčnou výstelku

cév. 
 I nemocní s lehkým průběhem se po dlouhé týdny potýkají s únavou,

dušností a bolestmi hlavy. 

Vzhledem k velkému počtu nemocných a hospitalizovaných pacientů,
kteří jsou vyšetřováni lékaři různých specializací, se postupně hromadí další
a další symptomy covidu-19. Patří k nim průjem, zvracení, bolesti břicha
a vyrážky.

Šíření covidu-19

Virus se šíří kapénkami a aerosoly vzduchem. Nikdo nepochybuje o tom,
že všichni pacienti produkují aerosoly obsahující SARS-CoV-2 jak při 
kašli, tak při aktivitách, jako je zpěv, hlasitý hovor či zrychlené dýchání (při
cvičení). Proto se velmi záhy objevila doporučení pro prevenci před náka-
zou covidem-19: 

 Nepřibližujte se k jiným lidem blíže než na dva metry.
 Pokud se máte s někým setkat, volte setkání venku.
 Když se musíte setkat s někým uvnitř, omezte tuto dobu na co nej-

kratší.
 Vyhýbejte se místům se špatnou ventilací. 
 Noste roušky a respirátory.
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 Vyhýbejte se osobám, které roušky nenosí. 
 Varujte se činností, které zvyšují produkci aerosolů, jako je zpěv, hla-

sitý hovor, zrychlené dýchání (při cvičení) ve vnitřních prostorách.
 Vyhýbejte se místům, kde se shromažďuje hodně lidí.

V krátké době po výskytu prvních případů onemocnění covidem-19 v ČR
se rozšířilo doporučení hygieniků a epidemiologů v podobě 3R:

 ROUŠKY
 RUCE – důkladné mytí a dezinfekce
 ROZESTUPY nejméně 2 m

Roušky jako symbol doby covidové

Roušky se staly symbolem prevence a ochrany před covidem-19 pro širokou
veřejnost. Po rychlém a neočekávaném propuknutí epidemie v řadě států se
staly ochranné pomůcky nedostatkovým zbožím. Byli jsme pyšní na aktivitu
českých občanů, zejména žen, které začaly šít roušky doma. Pro lékaře byly
roušky od dobrovolníků jediným ochranným prostředkem po několik mě-
síců. Nicméně, od začátku pandemie jsme byli svědky, jak se pozměňovaly
názory zahraničních i českých odborníků z nejvyšších míst (např. WHO,
CDC, MZ ČR) na nošení roušek. Mohli jsme také sledovat, že rozdílné po-
hledy na účinnost či neúčinnost roušek byly důvodem k demonstracím, ve-
řejným pokutám, a dokonce i fyzickým potyčkám ve Sněmovně ČR. 

Pochopitelně se prováděla i početná vyhodnocení účinnosti roušek v ší-
ření covidu-19.

Podle CDC 71 % pacientů s covidem-19 uvedlo, že nosili pravidelně rouš-
ky po 14 dní před propuknutím onemocnění. Z rozsáhlé analýzy vyplývá, že
země s povinným nošením roušek mají 27 pozitivních SARS-CoV-2 případů
na 100 000 osob, zatímco země bez povinného nošení roušek mají 17 pří-
padů na 100 000 obyvatel.

Přední americký epidemiolog a pravá ruka Bílého domu pro boj s ko-
ronavirovou pandemií dr. Anthony Fauci v březnu 2020 prohlásil, že lidé by
neměli chodit s rouškami, protože ty neposkytují perfektní ochranu, jak si
myslí. Logicky by roušky měli nosit pouze nemocní a zdravotníci. V čer-
venci téhož roku už Fauci prohlásil, že jeho odmítavý postoj k nošení rou-
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šek byl omyl a že nyní trvá na nošení roušek jako nejlepší ochrany přede-
vším všech pečovatelů a zdravotníků. Těm dále doporučil nošení rukavic
a obličejových štítů zároveň s rouškami. 

Nošení respirátorů bylo nařízené i v ČR od 22. 2. 2021. V tuto dobu
dr. Fauci sdělil CNN, že roušky budou v boji s covidem-19 patrně nezbytné
nejméně do začátku roku 2022.

Zdá se být rozumné nošení roušek a respirátorů ve zdravotnických zaří-
zeních a v uzavřených prostorách, jistě je užitečné v MHD i v obchodech.
Většina obyvatel tato opatření akceptuje. V současné době je třeba uvítat, že
není nutné nosit roušky v přírodě a otevřených prostorách. Jaké budou dů-
sledky rozvolnění nošení roušek při shromáždění stovek a tisíců osob, ukáže
blízká budoucnost.

Děti a roušky

Nařízení, aby děti nosily roušky po dobu školního vyučování, je diskuto-
váno mnoha odborníky, učiteli a především rodiči. Zde se nebudeme zabý-
vat palčivou otázkou, zda bylo uzavření škol po řadu měsíců nezbytné pro
omezení šíření nákazy. Aktuálním problémem je však povinné nošení rou-
šek u dětí po celou dobu školní výuky. Je naléhavě nutné zodpovědné zvá-
žení přínosů i rizik tohoto opatření vzhledem k jejich zdraví. Jako fyzioložka
nemůžu souhlasit s několikahodinovým nošením roušek. Záhy po vypuk-
nutí pandemie se ve většině zemí prokázalo, že děti a mládež mají mimo-
řádně nízké riziko nákazy covidem-19, a pokud onemocní, pak 99,99 %
z nich tuto nákazu překoná bez následků. 

Považuji za užitečné informovat o zjištění německých badatelů z Uni-
verzity Witten Herdecke. Je to soukromá, státem uznaná nezisková uni-
verzita ve Wittenu v Severním Porýní-Vestfálsku. Dne 20. 10. 2020 tam
otevřeli online registr pro průzkum vlivu nošení roušek na děti, do kte-
rého se mohli přihlásit lékaři, pedagogové i rodiče. Oslovili 363 lékařů, aby
se na tomto výzkumu podíleli a informovali o něm také rodiče. Mohli tak
provést zhodnocení u souboru 25 930 dětí, které nosily roušku průměrně
270 minut denně. Byly zaznamenány tyto symptomy: zvýšená dráždivost
(60 %), bolesti hlavy (53 %), potíže se soustředěním (50 %), pocit nedostatku
sociálních kontaktů se spolužáky a učiteli (44 %), celková nevolnost (42 %),
narušení schopnosti učit se (38 %) a únava (37 %).

10   Babské rady v době covidové

201

kap.10_Sestava 1  19.10.21  18:25  Stránka 201



K těmto potížím se ještě přidala nechuť k pohybu a hrám u 18 % dětí.
Téměř u 30 % dětí se projevuje pocit zkrácení dechu nebo naopak zrych-
lené dýchání, pocit tíže na hrudi, slabost a krátkodobé poruchy vědomí. 

Vzhledem k tomu, že starost o to, zda nošení roušek po celou dobu pobytu
ve škole dětem neškodí, má většina rodičů, proběhlo mnoho studií v různých
amerických státech. Pokud došlo ke snížení nákazy, tato hodnota nepřesa-
hovala 20 % a podobné omezení bylo dosaženo i při častějším větrání.

V mnoha studiích se potvrdilo, že u dětí se v důsledku několikahodino-
vého nošení roušek objevují vyrážky na obličeji, vředy v ústech, zvýšená 
kazivost zubů, záněty krku, ale i zvýšená úzkost, panika a potíže s dechem. 

Jako fyzioložka chápu zjištění, že roušky zvyšují hladinu oxidu uhličitého
v krvi a snižují obsah kyslíku, což vede k poruchám dýchání a výměny plynů
v krvi i v celém těle. Roušky přispívají k zadržování virů a tím paradoxně
podporují šíření infekce. Navíc směrují zdroje infekční nákazy do očí.

Z uvedených příkladů je zřejmé, že nošení roušek u dětí může předsta-
vovat větší rizika než samotná nákaza od spolužáků. Existují však rozsáhlé
seznamy nežádoucích účinků nošení roušek, a ty by si měli prostudovat
představitelé institucí, které zvažují, zda dětem nošení roušek při pobytu ve
škole nařídí. Takto zpracovaná analýza by měla tvořit podklad pro fundo-
vaná rozhodnutí, která nebudou záležet na momentálním přesvědčení jed-
notlivců.

Domácí péče a prevence

Nikdo nepochybuje o tom, že v prevenci a domácí péči o nemocné má ne-
sporný význam zdravý životní styl – především dodržování zdravé vý-
živy, pohybu a dostatečného spánku. O těchto problémech píšeme ve všech
našich knížkách včetně této. Je tedy zřejmé, že žít zdravě se vyplácí a po-
máhá zejména s přibývajícím věkem.

Pohyb

V dobách nouzového stavu a různých forem lockdownu jsou lidé uvězněni
doma, nedocházejí do zaměstnání a chodí méně na nákupy, takže se výrazně
omezil jejich pohyb. Právě zdůrazňování potřeby pohybu je i ve sdělovacích
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prostředcích opomíjeno. Naopak jsou uzavírána zařízení pro sportování
a tréninky, a to pro všechny věkové skupiny. Každý, kdo si udržuje pohyb
i v pozdějším věku, se cítí lépe fyzicky i psychicky. V době covidové se po-
hybujte na čerstvém vzduchu především v místech, kde nejsou davy lidí.

Je jenom třeba najít si koníčky a aktivity, které odpovídají omezeným
možnostem jak dané doby, tak stárnoucího nebo únavou trpícího těla. To
jsou třeba procházky se psem, práce na zahradě podle svých možností, nebo
i chůze při vožení kočárku.

Pokud máte omezené možnosti pohybu, pohybujte alespoň těmi částmi
těla, které to umožňují, najděte si některé cviky z jógy, cvičte protahování
s ručníkem, zvedejte naplněnou láhev, nebo si také představujte, jak bě-
háte a cvičíte jako dříve. Někteří badatelé tvrdí, že i při takových předsta-
vách se urychlí dýchání, zvýší se krevní oběh a celkový metabolismus. Vy-
zkoušejte to.

Nepochybně máme všichni silnou motivaci pro zvýšení pohybu a tou je
zkvalitnění a prodloužení našeho života, zejména prevence předčasného
úmrtí a invalidity. A to za překonání lenosti a hledání různých způsobů po-
hybu, který nám přináší radost, jistě stojí.

Pozor! Cvičení má především okamžitý účinek a ten se vytratí po něko-
lika dnech, jakmile přestanete cvičit! Je tedy třeba zařadit pravidelné cvičení
a pohyb do svého každodenního života.

Současná věda umí vysvětlit, proč pohyb působí jako ochrana před
mnoha chronickými chorobami. Pravidelné cvičení chrání před diabetem
2. typu i kardiovaskulárním onemocněním. Cvičení má totiž protizánětlivý
účinek. Studie a výzkumy lékařů a badatelů prokazují, že přílišné sezení vede
k rychlejšímu stárnutí. Se změnami ve stárnoucích buňkách potom souvisí
i to, že se dříve a častěji v těle člověka projeví obávané civilizační nemoci
a pochopitelně i obezita. Rizikové je sedět déle než 3 hodiny denně. Nedo-
statek fyzické aktivity považuje i WHO za 4. rizikový faktor úmrtí lidí po
celém světě. Pro celkovou úmrtnost má dlouhé sezení podobné riziko jako
kouření – a to je nejvíce zjevné právě u diabetiků.

Pohyb nemá pro člověka význam pouze jako prevence tloustnutí. Při po-
hybu se ve svalech vytvářejí látky s hormonálním účinkem – myokiny. Pa-
cient nemusí rozumět mechanismům, jak a kde působí myokiny, ale měl by
brát vážně výzvy k pravidelnému pohybu a sám na sobě pozorovat příjemný
pocit lehkosti a radosti. Věřte, že takový pocit se dostaví již za několik dnů,
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pokud se rozhodneme důsledně a pravidelně chodit na procházky nebo 
cvičit třeba jednoduché sestavy cviků. Je to výzva především pro ty, kteří
tráví většinu dne vsedě, nesportují a pohyb nevyhledávají.

 Člověk by měl cítit zodpovědnost za svoje zdraví, dbát na prostředí
svého domova a vyhýbat se alespoň nejčastěji se vyskytujícím toxic-
kým látkám, o kterých píšeme v našich knížkách. Dbát na zdravou
stravu a pečovat o svoje zdravá střeva. Připravovat si jídla ze základ-
ních surovin, zvýšit konzumaci zeleniny a snížit konzumaci cukrů,
omezit i fruktózu, bílou mouku a lepek (vyvolávají záněty). 

 Dostatečný pohyb na zdravém vzduchu vede nejenom k upevňování
svalů, ale i k uvolnění myokinů, které mají výrazný protizánětlivý
účinek. 

 Minimálním požadavkem je 30minutová procházka každý den.
 Také dostatek spánku je základem pro správné fungování našeho

imunitního systému. O významu spánku pro naše zdraví a imunitu
píšeme na mnoha místech této knížky. Spát bychom měli v naprosté
tmě, protože jen tak se tvoří dostatečné množství hormonu melato-
ninu. I ten patří k důležitým ochráncům našeho těla, protože má silné
antioxidační účinky a likviduje počáteční stadia nádorových buněk
i záněty. Melatoninu přisuzují mnozí vědci veliký potenciál v terapii
covidu-19 a zastavení pandemie a tato myšlenka je podpořená desít-
kami studií o působení melatoninu. 

Vitaminy a minerály

Čtenáři našich knížek, posluchači našich přednášek a všichni příznivci ce-
lostní a alternativní medicíny mají dost znalostí, jak se starat o svoje zdraví
a také o imunitní systém, aby byl dostatečně silný. Na internetu se objevuje
mnoho rad s doporučením užívání minerálů, vitaminů a potravinových do-
plňků, které nám v této péči zaručeně pomůžou. Zajímavé je, že v době co-
vidové nepatří doporučení užívat některé vitaminy nebo minerály k radám,
které poskytuje oficiální medicína, protože jejich účinnost prý nebyla vy-
zkoušená na dostatečném počtu pacientů. Při hospitalizaci patrně nebudete
dostávat hrst vitaminů pro rychlejší uzdravení. Avšak moje babské rady smě-
řují k tomu, aby si každý vyhledal to, co nabízí příroda, nebo to, co mu roste

BABSKÉ RADY profesorky Strunecké

204

kap.10_Sestava 1  19.10.21  18:25  Stránka 204



na zahrádce. Většina přírodních zdrojů totiž působí celostně a komplexně.
I v domácí karanténě si můžete otevřít okno a vystavit svoje tělo slunečním
paprskům, kdy se vám v kůži za 20 minut vytvoří až 10 000 IU vitaminu
D3. A to je jeden z nejdůležitějších regulačních hormonů jak pro imunitní
systém a boj s viry, tak pro celé tělo.

Vitaminy pro každý den 

Hlasy o důležitosti vitaminu D3 jsou stále silnější, a tak v době, kdy je 
u nás slunečního světla pomálu, tedy od října do března, doporučujeme
zakoupit tablety s vitaminem D3 a zařadit do svého jídelníčku alespoň 2 000
až 4 000 IU tohoto vitaminu denně. 

V prosinci 2020 podepsalo více než 200 lékařů, vědců a vedoucích auto-
rit otevřený dopis určený pro představitele zdravotnictví, lékaře a zdravot-
nické pracovníky, ve kterém na 14 tiskových stranách uvádějí a vysvětlují
výsledky z výzkumu i klinických studií o významu vitaminu D3 v prevenci
i terapii covidu-19. Konstatují, že:

 vyšší hladiny D3 v krvi jsou spojovány s nižším počtem infekcí SARS-
-CoV-2 a nižším počtem případů s vážným průběhem onemocnění,

 vitamin D3 dokáže omezit nutnost hospitalizace a snížit počty úmrtí,
 vitamin D3 dokáže zastavit šíření nákazy. 

Také konsorcium irských lékařů a vědců varuje před nedostatkem vita-
minu D3 u seniorů. Podle jejich evidence podávání vitaminu D3 výrazně
snižuje riziko úmrtí u seniorů.

Všechny zdroje zdůrazňují účinnost a důležitost vitaminu C v souboji
s koronavirem, avšak s tím si naši čtenáři určitě dokážou poradit. O zdrojích
a účincích vitaminu C píšeme na mnoha stránkách této knížky.

Protože je dlouhodobě známo, že vitaminy B mají klíčovou roli pro
funkci imunitního systému, pro energetický metabolismus a činnost imu-
nokompetentních buněk, objevují se studie, které přidávají k doporučení
zvýšeného příjmu vitaminů C a D v době covidové také vitaminy ze sku-
piny B. Tyto vitaminy snižují hladinu prozánětlivých cytokinů a zabraňují
tak vzniku cytokinové bouře, jednomu z hlavních patologických procesů při
covidu-19. Důležité je, že udržují neporušený epitel v cévách i ve střevech
a brání nadměrné srážlivosti krve. Není proto divu, že jejich zvýšenou kon-
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zumaci propagují odborníci z univerzity v Oxfordu, v Melbourne, i ze 
Spojených arabských emirátů ve shodě s řadou odborníků z USA. Jsou 
přesvědčeni, že suplementace vitaminy B může být využívána jako nefar-
makologický přístup při onemocnění covidem-19. Užívání vysokých dávek
vitaminů B6, B9 a B12 bylo v mnoha klinických studiích ověřeno při kom-
penzaci srdečně-cévních poruch, diabetu 2. typu i Alzheimerovy nemoci.
Lze předpokládat, že trio uvedených B vitaminů může mít v souboji 
s covidem-19 mimořádnou účinnost, protože koronaviru podléhají lidé 
oslabení, staří a s přidruženými nemocemi. Vstřebatelnost a účinnost je 
zajištěna tehdy, je-li vitamin B6 ve formě pyridoxinu, B9 ve formě me-
thyltetrahydrofolátu a B12 ve formě adenosylkobalaminu. Při prevenci proti
covidu-19 může být trio B vitaminů užitečné v každém věku, avšak ze-
jména pro seniory.

Minerály v době covidové

Stále si opakujeme, že králem všech minerálů je hořčík. Ten byste si kou-
pit měli a dbát na denní příjem asi 400 mg. Hodně hořčíku obsahují ko-
přivy a veškeré zelené listy. 

Zelené hořčíkové smoothie

Zkuste si proto nejlépe hned ráno připravit smoothie, kdy rozmixu-
jete dvě hrsti zeleného lupení, vyrážejících kopřiv a kvetoucích sedmi-
krásek, přidejte pár oříšků nebo 3 mandle, trochu ovoce pro zlepšení
chuti (například jedno jablko nebo jeden banán, 3 jahody) a máte vi-
taminovou bombu na celé dopoledne.

V době covidové se rovněž poukazuje na význam zinku jak v prevenci,
tak i při nákaze. Zinek můžeme získávat z dostatečně pestré stravy. Jeho
zdrojem je červené maso, mořské plody (ústřice, krevety, slávky), fazole, 
ořechy, mandle a celá zrna obilnin. O jeho mimořádné užitečnosti právě
v souboji s covidem svědčí několik velkých studií ze zahraničí. Zinek může
snížit riziko, trvání a závažnost infekcí SARS-CoV-2 zejména u riziko-
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vých skupin. Je rozumné podávat preventivně zinek jako doplněk stravy
lidem s chronickými nemocemi a seniorům, protože obě skupiny mají 
vyšší riziko nedostatku zinku a vyšší riziko covidu-19.

Studie u 3 473 dospělých pacientů (průměrný věk 64 let) s pozitivní in-
fekcí SARS-CoV-2 hospitalizovaných ve čtyřech newyorských nemocnicích
v období od 10. března do 20. května 2020, prokázala, že podávání zinku
mělo za následek zlepšení klinického stavu nemocných, zkrácení doby ne-
moci a zvýšení počtu pacientů propuštěných do domácího léčení. Zazna-
menali také 24% snížení rizika úmrtnosti. 

 Jako prevence a při rekonvalescenci se doporučuje užívat alespoň
25 mg zinku denně.

 Víte, že nedostatek zinku se projevuje bílými skvrnami na nehtech? 

Byliny v domácí péči 

Bylinné přípravky se již dlouho tradičně používají k léčbě virových infekcí,
jako jsou různá nachlazení, chřipka a rýma. Moderní medicína se na pří-
rodní léčiva dívá přezíravě, a velmi často před nimi dokonce varuje. Čtenáře
možná překvapí, kolik bylin a jejich složek bylo navrženo a částečně již pro-
věřeno jako účinný prostředek proti infekčním nemocem i proti covidu-19.
Jistě není překvapivé, že byliny byly používány podle tradiční čínské medi-
cíny v zemi, kde covid-19 vypukl jako první. Více než 85 % pacientů bylo 
tradičně a účinně léčeno pomocí bylin. V současné době se hojně využívá
metoda molekulárního dokování pomocí počítačových programů (tzv. in
silico). To je schopné předpovědět orientaci jedné molekuly k druhé při vzá-
jemné vazbě, a tím jejich možné interakce. Lze tak prověřit obrovské množ-
ství látek a vytipovat mezi nimi vhodné kandidáty pro další výzkum. Čínští
badatelé prý testovali 16 500 nejrůznějších bylinných složek v jejich schop-
nostech blokovat tři virové bílkoviny u SARS-Cov-2. Klinických studií
v USA nebo v evropských zemích je zatím minimum, nelze tudíž předpo-
kládat, že farmaceutické firmy budou organizovat výzkum působení bylin
nebo jejich jednotlivých složek u souborů tisíců pacientů. Je tedy na kaž-
dém čtenáři, zda se rozhodne v rámci prevence pít čaj z bylin osvědčených
tradičně u virových infekcí a k posílení imunity. Zde se omezím na několik
bylin, které podle nových zjištění vykazují účinnost v souboji s koronavi-
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rem SARS-Cov-2 a jsou našim čtenářům snadno dostupné. Byliny mají ce-
lostní působení, proto není nutné složitě shánět těžko dostupné druhy.

Příklady testovaných bylin

Pampeliška smetánka 

Pampelišku zná patrně každý od nejmenších dětí, které používají její květy
při svých hrách a s oblibou rozfoukávají chmýří z odkvetlých květů. Hos-
podyňky pak často láká množství jejích žlutých květů k přípravě pampe-
liškového medu či sirupu. V této souvislosti vůbec není důležité rozlišo-
vání mnoha rozmanitých druhů a poddruhů u nás rostoucích pampelišek,
všechny patří do rodu Taraxacum. Je zajímavé, že v roce 2021 se jim v naší
přírodě a na našich zahrádkách mimořádně daří. Zaujala mě proto studie
vědců z Univerzity ve Freiburgu, ve které prokázali, že extrakt z listů pam-
pelišky (Taraxacum officinale) blokuje interakci spikových proteinů SARS-
-Cov-2 včetně dosud známých mutací – britské B.1.1.7, jihoafrické B.1.351
a brazilské P.1 s receptory ACE2. Extrakt z listů pampelišek zabrání spiko-
vým proteinům navázat se v plicních buňkách a vyvolat zánět s produkcí
interleukinu-6. Ačkoliv tyto studie byly prováděny v laboratoři, autoři do-
poručují při použití formou fytoterapie množství 4–10 gramů čerstvých
listů zalít horkou vodou a popíjet třikrát denně.

Černucha setá (Nigella sativa)

Toto koření známé jako černý kmín začíná být populární i v naší kuchyni.
Prorok Mohamed ho označil za prostředek proti všem nemocem. Kromě
toho působí protizánětlivě a imunomodulačně. V současnosti probíhá 
klinická studie, ve které je černuchový olej používán jako doplněk při léčbě
pacientů s covidem-19.

Kurkuma dlouhá (Curcuma longa)

Kurkumin působí proti řadě virů včetně SARS-CoV-1. Inhibuje jeho repli-
kaci a hlavní proteázu. Dle in silico studií podobně působí i na virus SARS-
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-CoV-2. Kurkumin má také protizánětlivý účinek a může redukovat poško-
zení plicní tkáně, navíc tlumí kašel a rozšiřuje průdušky. Výhodou je, že není
toxický, problematická je jeho nízká rozpustnost ve vodě. Mnozí doporučují
jeho kombinaci s pepřem, protože blokuje vstup SARS-CoV-2 do buněk.

Třapatka nachová, třapatka úzkolistá 
(Echinacea purpurea, E. angustifolia)

Třapatka se v Severní Americe odedávna používala k léčbě respiračních infek-
cí. Působí proti 4 lidským koronavirům včetně SARS-CoV-1 a SARS-CoV-2.
Mechanismus účinku dosud není zcela jasný. Třapatka také ovlivňuje imu-
nitní reakce, snižuje produkci prozánětlivých cytokinů, které hrají klíčovou
roli v patogenezi tzv. cytokinové bouře, jež se při infekci covid-19 může obje-
vit. Vzhledem k imunostimulačnímu účinku třapatky je však třeba opatrnosti.

Tymián obecný (Thymus vulgaris)

V klinické studii byla tymiánová silice podávána pacientům trpícícím covi-
dem-19. Tymián signifikantně snižoval tíži příznaků, jako je horečka, kašel,
únava, dušnost, nechutenství a bolesti svalů a hlavy.

Zázvor lékařský (Zingiber officinale)

Obsahové látky zázvoru se in silico váží na spikový protein SARS-CoV-2
a na ACE2 receptory, čímž by mohly inhibovat vstup viru do buněk. V kli-
nické studii byl pacientům s covidem-19 podáván zázvor v kombinaci s třa-
patkou nachovou; při jejich užívání došlo k redukci některých symptomů,
jako je kašel, dušnost a bolest svalů.

Mezi dalšími osvědčenými bylinami jsou uváděné například lékořice, 
cikorka, čajovník čínský, bazalka posvátná, olivové listy nebo i pelyněk.
V našich knížkách i přednáškách zdůrazňujeme, že byliny mají celostní pů-
sobení, takže zpravidla není důležitý poměr jednotlivých druhů, avšak měli
byste zařadit pití bylinných čajů do svého každodenního režimu. Nejlepší je
užívat byliny, které rostou na vaší zahrádce v prostoru, kde se často pohy-
bujete a o kterých víte, že jsou zaručeně „bio“. 
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Kloktejte

Kloktání patří k tradičním osvědčeným způsobům prevence nákazy v ústech
a horních cestách dýchacích. I v současné době covidové ho proto doporu-
čuje značný počet zdravotníků a epidemiologů zejména v asijských zemích,
kde zdůrazňují význam kloktání u dětí a mládeže. Kloktání přispívá k de-
zinfekci sliznice. Také u nás upozorňuje přední český vědec v oblasti mole-
kulární a buněčné biologie a genetiky, prof. RNDr. Libor Grubhoffer, CSc.,
ředitel Biologického centra AV ČR, že jsme zapomněli na tuto tradiční radu
virologů. Vysvětluje, že slizniční imunita je klíčová v boji s novým korona-
virem, a právě proto může být kloktání jednoduchý způsob prevence před ná-
kazou, případně při již probíhající infekci sníží lidově řečeno dávku prskanou
do venkovního prostředí. Prof. Grubhoffer doporučuje kloktat ústní vodou,
avšak na internetu najdeme mnohá doporučení k pravidelnému kloktání
a proplachování sliznic kombinací bylin, jako je např. šalvěj (Salvia offici-
nalis), řepík (Agrimonia eupatoria), měsíček (Calendula officinalis) a pře-
slička (Equisetum arvense).

Tečka za koronavirem?

V lednu 2021 se editoři časopisu Nature obrátili na 119 imunologů, vý-
zkumníků v oblasti infekčních nemocí a virologů z 23 zemí, kteří se zabý-
vají zkoumáním SARS-CoV-2, s otázkou, zda může být tento virus od-
straněn (eradikován) z populace. Světově uznávaný expert Michael Oster-
holm, který se proslavil studiem chřipkových virů a chřipkových vakcín, od-
pověděl: Snaha eradikovat tento virus ze světa v této době je srovnatelná s tím,
jako byste naplánovali stavbu kamenné silnice na Měsíc, je to naprosto ne-
realistické.

Více než třetina dotázaných si myslí, že bude možné odstranit SARS-
-CoV-2 z některých oblastí, zatímco v jiných bude obíhat. V takové ende-
mické fázi bude počet nákaz relativně konstantní v průběhu let. S endemic-
kým koronavirem bude každá opakovaná nákaza znamenat posílení imunity
a lidé budou mít mírnější symptomy. Avšak dosažení stabilizovaného stavu
může trvat několik let nebo i desetiletí, což závisí na tom, jak rychle popu-
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lace vytvoří kolektivní imunitu. Nejrychlejším způsobem by bylo nechat virus
šířit bez omezení, avšak to by si vyžádalo miliony úmrtí. Tato cesta by měla
vysokou cenu. Pokud by země tuto strategii přijaly, byly by ještě před námi nej-
černější dny pandemie, řekl Michael Osterholm v lednu 2021.

Imunita po prodělání covidu-19

Nevíme, proč se někteří lidé nenakazí ani po přímém kontaktu, ani proč co-
videm zpravidla netrpí děti a adolescenti. Určitě však stále ještě s jistotou
nevíme, jak dlouho přetrvává imunita po proběhlém onemocnění. I nejvyšší
představitelé zdravotnictví a uznávaní experti se ve svých názorech na tento
jev liší. Zatímco někteří upozorňují, že člověk může onemocnět v krátkém
čase podruhé, jiní odhadují trvání imunity na tři měsíce po onemocnění,
někteří i déle. Analýzy početných týmů v různých zemích však prokazují,
že neutralizující protilátky proti spikovým proteinům přetrvávají v séru
pacientů po překonaném onemocnění nejméně 5–7 měsíců. 

Uvedeme si ukázky ze dvou rozsáhlých studií. Ve Velké Británii sledovali
více než 20 000 zdravotnických pracovníků a zjistili, že ve skupině osob, které
prodělaly covid-19 (celkem 6 000) opakovaně onemocnělo pouze 0,73 %
osob. Autoři této studie se domnívají, že onemocnění poskytuje až 94%
ochranu před nákazou nejméně po dobu pěti měsíců. Ještě mnohem nižší
počet reinfekcí uvádí rozsáhlá studie z Kataru. Ve sledované skupině 133 000
osob onemocnělo podruhé pouze 0,18 %. 

Imunitou po prodělané nemoci se zabývá mnoho laboratoří a klinik, 
protože znalost této otázky je klíčová pro další přístupy epidemiologů k pre-
ventivním opatřením. Výsledky a poznatky studií jsou publikovány v pre-
stižních časopisech a přinášejí další a další údaje o tom, že protilátky pře-
trvávají v krvi pacientů nejméně šest měsíců.

Také vědci z brněnských laboratoří Centra buněčného a tkáňového in-
ženýrství Fakultní nemocnice u sv. Anny a Lékařské fakulty Masarykovy
univerzity zahájili v květnu 2020 studii, ve které testují paměťovou T-bu-
něčnou imunitu pacientů s covidem-19. Studie se zúčastnila zhruba stovka
osob, mezi nimiž byli lidé, kteří už měli nemoc za sebou. Ve vzorcích jejich
krve testoval tým pod vedením doc. RNDr. Ireny Koutné, Ph.D., přítom-
nost specifických T-lymfocytů (killers CD8+ a helper CD4+). Po půl roce od-
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běry zopakovali a výsledky porovnali. Všichni pacienti, kteří covid prodělali,
měli ještě půl roku poté dobře definovatelnou populaci paměťových buněk,
které hrají klíčovou úlohu v zahájení cílené imunitní odpovědi vůči tomuto
onemocnění. Většina těch vzorků, které jsme teď měli k dispozici ze druhé
vlny, nám ukázala, že i u lidí s velmi lehkým průběhem, či dokonce i u bez-
příznakových se buněčná imunita vytvořila a zůstala. Docentka Irena Koutná
vysvětluje: ...poté, co nemoc proděláte a váš organismus si ustanoví nějakou
populaci těchto paměťových buněk, tak jste minimálně rok a snad i rok a půl
chráněni. A možná i déle.

 S rozvojem studia ochrany vzniklé po prodělání onemocnění se uka-
zuje velmi důležitý poznatek: Lidé si vytvoří T-buňky, které roz-
poznávají a likvidují přinejmenším 15–20 různých fragmentů
SARS-CoV-2. To znamená, že 

 přirozená infekce poskytne robustní ochranu proti všem částem
viru, nejenom proti spikovým proteinům, které nabízí očkování.

Někteří odborníci, jako např. prof. Jiří Beran nebo imunolog Jiří Šin-
kora, však považují očkování po prodělání covidu za zbytečné. Ale roz-
hodně bych neočkoval lidi, kteří mají protilátky, míní imunolog Šinkora. 
To se dá snadno zjistit rychlotestem. Dávat jim vakcínu, to považuji za plýt-
vání. Další věc: jestli lidi prošli covidem, měli příznaky a nemají protilátky,
tak i u nich bych s očkováním váhal, protože tito lidé jsou pravděpodobně
imunní, pravděpodobně na úrovni buněčné imunity. A i tady je to pravděpo-
dobně plýtvání materiálem. Stejný názor sdílejí i někteří američtí odborníci.
Ve videu MedPage Today dne 26. ledna 2021 vysvětlila profesorka medicíny
a infekčních nemocí dr. Monica Gandhi z Kalifornské univerzity v San Fran-
cisku, že lidé, kteří prodělali covid-19, by neměli zabírat místa ve frontách na
vakcínu.

Kolektivní imunita proti covidu-19

Podle dlouhodobě obecně přijímané definice WHO je kolektivní (herd –
stádní) imunita nepřímá ochrana před infekční nemocí. Tato ochrana se
v populaci vytváří prostřednictvím vakcinace nebo proděláním předchozí
infekce. Za takové situace jsou chráněny i osoby, které nemohou být očko-
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vané (jako jsou novorozenci nebo chronicky nemocné osoby), protože
nemoc nemá příležitost se v populaci šířit. 

V říjnu 2020 WHO změnila definici kolektivní imunity. Odstranila totiž
možnost, že se vytváří po prodělání nemoci, a ponechala pouze tvrzení, že
kolektivní imunita se vytváří po očkování, pokud je dosaženo určitého prahu
proočkovanosti. V době očkovací mašinerie a široké propagace očkování se
vakcinace považuje za hlavní prostředek vytvoření kolektivní imunity, která
zabrání šíření viru v populaci. Proč změnila WHO dlouhodobě uznávaný
a ověřený poznatek o tom, že prodělání nemoci umožní vznik dlouhodobé
imunity, zatímco imunita po očkování je omezená a očkování se musí opa-
kovat? 

Všechna hlavní média, politici i prezident nabádají veřejnost, aby se 
dala očkovat. Od vzniku kolektivní imunity očkováním se očekává zasta-
vení pandemie. Je to očekávaný cíl všech politiků i zdravotnických orgánů.
Odvážní jedinci, kteří vysvětlují, že očkování nevytvoří kolektivní imunitu
na delší dobu a může mít i NÚ, jsou kritizováni a označováni ponižujícími
a nezdvořilými slovy, jsou umlčováni a můžou jim hrozit i různá omezení.
I většina očkovaných se staví kriticky až agresivně proti těm, kteří se očko-
vat nedávají. Proč vzniká tato atmosféra ve společnosti? 

V různých zemích zveřejňují odhady, kolik osob musí být očkováno, aby
se vytvořila kolektivní imunita proti covidu-19. Média denně bombardují
širokou veřejnost počty osob, které ještě musejí být očkovány k dosažení
očekávaného cíle.

Mohou však současné mRNA vakcíny přispět ke vzniku kolektivní imu-
nity? Bohužel, naše odpověď je, že nemohou. To, co mohou udělat, je pouze
snížení hospitalizací a omezení počtu úmrtí. 

Na virtuální konferenci WHO dne 28. prosince 2020 bylo oznámeno, že:

 Neexistuje záruka, že vakcíny proti covidu-19 budou chránit lidi
od nákazy virem SARS-CoV-2 a od toho, aby ho šířili na jiné lidi.

 Očkovaní lidé musí nadále nosit roušky a udržovat patřičné roze-
stupy, protože by mohli šířit koronavirus na jiné, aniž by si toho
byli vědomi.

 Neexistuje žádná záruka, že plošný očkovací program bude elimi-
novat SARS-CoV-2. 
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Při parenterálním podání vakcíny nedochází k vytvoření slizniční imu-
nity, která by mohla zabránit infekci nebo přenosu. Všechny parenterální
vakcíny slouží pouze individuální ochraně. Žádná kolektivní imunita ne-
vzniká. A to samozřejmě znamená, že i očkovaní se mohou stát infikova-
nými přenašeči, protože virus se rozmnožuje na sliznicích respiračního
traktu. Je třeba shromažďovat další poznatky o tom, zda budou proticovi-
dové vakcíny schopné snížit existenci viru ve společnosti na nulu. 

Také český vědec vysvětluje: Skutečně to, že se člověk naočkuje současnými
typy vakcín proti koronaviru, neznamená, že se nenakazí. Tento typ vakcín
nezasahuje do slizniční imunity, která je při nákaze koronavirem v první linii.
Virus se tedy do těla dostane, ale imunita po očkování by jej v naprosté většině
případů neměla pustit dál do organismu, kde by mohl napáchat další zlo. To
by také mělo již letos na podzim ochránit zdravotní systémy před kolapsem.
(https://www.mojezdravi.cz//novinky/rozhovor-promorovani-je-cesta-do-
pekel-rika-o-koronaviru-cesky-vedec-6123.html).

V široké veřejnosti se díky médiím, politikům i mnohým zdravotnickým
autoritám (např. prof. chirurgie Pavel Pafko, imunolog prof. Václav Hořejší)
rozšířil názor, že očkování umožní návrat do běžného života. Tvrdí se, že
schválené proticovidové vakcíny jsou zcela bezpečné. Avšak je třeba si uvě-
domit, že Evropská léková agentura (EMA) udělila schváleným vakcínám
podmínečnou registraci, protože zatím neprokázaly, že dokážou omezit 
šíření viru v komunitě. 

To znamená, že se budou shromažďovat výsledky z klinického hodno-
cení, které potrvá 2 roky. Doplňkové studie založené na těchto poznatcích by
měly poskytnou informace o době ochrany očkované osoby a o tom, zda
vakcinace brání vzniku asymptomatických případů a šíření viru v populaci.
Měly by dokumentovat do jaké míry schválené vakcíny brání vzniku závaž-
ného onemocnění covid-19, do jaké míry chrání imunokompromitované
osoby, děti a těhotné ženy.

Veřejnosti sdělované výsledky o počtech NÚ, hospitalizací a úmrtí ne-
jsou totiž spolehlivé. Proto i údaje, které zde uvádím, mohly být různě upra-
vovány. Systém hlášení NÚ VAERS uvádí, že proticovidové vakcíny v USA
jsou spojovány s 358 379 NÚ, z toho bylo 29 871 závažných zdravotních po-
škození a 5 993 úmrtí. Úmrtnost na očkování vakcínami proti covidu-19 evi-
dovaná na VAERS k 11. červnu 2021 byla vyšší než úmrtnost na více než
sedmdesát druhů vakcín za posledních třicet let dohromady. V EU existuje
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systém zaznamenávání NÚ léků a vakcín Eudra Vigilance (EV). Podle 
shrnutí Josepha Mercoly bylo k 19. červnu 2021 v systému EV zaznamenáno
více než 1509 266 případů NÚ proticovidových vakcín. Z toho počet na-
hlášených úmrtí dosáhl čísla 15 472. Dolores Cahill, profesorka z Lékařské
fakulty Univerzity v Dublinu, uvádí, že podle evidencí EMA je v EU hlá-
šeno 1,7 milionu NÚ a 17 000 úmrtí, což jsou dostatečné důvody k zastavení
očkování. 

Za zcela nesprávné považují mnozí odborníci rozhodnutí, že plně očko-
vaní nemusejí nosit roušky. S odvoláním na prohlášení britské vládní zdra-
votní agentury Public Health England (PHE) informovala agentura Reuters,
že očkovaní lidé nakažení variantou delta mohou přenášet koronavirus
stejně snadno jako ti bez vakcinace. S podobnými poznatky přišlo i CDC,
které kvůli tomu doporučilo plně naočkovaným Američanům nosit roušky.
CDC uvádí, že 74 % nově nemocných bylo plně očkováno.

V Izraeli, kde bylo očkováno 85 % dospělé populace, bylo podle prohlá-
šení ministra zdravotnictví 70 % nově onemocnělých plně očkováno. Ná-
růst nemocných se projevuje v dalších vysoce proočkovaných zemích, jako
jsou Velká Británie, Chile, Mongolsko a Seychely. V tisíci pacientů je až 
80 % plně očkovaných. V těchto zemích neočekávaně narůstá i počet úmrtí
plně očkovaných osob. 

Naproti tomu CDC jako oficiální instituce USA v polovině srpna nově
uvedlo, že 99 % úmrtí v důsledku covidu-19 a 95 % hospitalizací se týká 
neočkovaných osob. Toto revidované sdělení CDC bylo evidentně vedeno 
snahou podpořit další očkování.

Kde hledat pravdivé informace?

Při takto sdělovaných faktech se laický čtenář dostává do veliké nejistoty
a strachu. Vyznat se v prezentovaných číslech nám nepomůže ani základní
(a velice povrchní) znalost mechanismů imunitních procesů získaná na lé-
kařských fakultách. Současné proticovidové vakcíny nemůžeme srovnávat
s působením očkování proti dětské obrně nebo spalničkám, protože působí
na zcela nových a dosud dlouhodobě nevyzkoušených principech u široké
veřejnosti. Podívejme se proto na názory zahraničních odborníků, které se
liší od názorů představitelů MZ ČR.
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Francouzský virolog a nositel Nobelovy ceny Luc Montagnier v květnu
2021 v interview veřejně vysvětlil, že masové očkování proti covidu-19 může
vyvolat mutaci viru a tím prodloužit pandemii. Křivka očkování je násle-
dována křivkou úmrtí. Vakcíny totiž vytvářejí protilátky, které nutí virus nalézt
jiné řešení (mutovat), nebo zemřít. Tato myšlenka napadla i jiné odborníky,
jako např. virologa Geerta Vanden Bossche či Barbaru Loe Fisher, prezi-
dentku National Vaccine Information Center (NVIC). V ČR toto chování 
viru ve svých článcích vysvětluje profesor RNDr. Libor Grubhoffer, CSc.

Čím více se v průběhu roku prohlubují poznatky o proticovidových
vakcínách, tím hůře se mohou jevit. Šokující poznatek vzešel z rozsáhlé
japonské studie o účincích mRNA obsažené ve vakcínách společnosti 
BioNTech-Pfizer. Kanadský imunolog a spolutvůrce vakcín Byram Bridle
prohlásil: Udělali jsme velkou chybu. Mysleli jsme, že spikový protein bude
cílem imunitního systému na místě vpichu ve svalech. Nikdy nás nenapadlo,
že spikový protein, jenž je sám o sobě toxin, se bude šířit tělem. Takže při
očkování lidem podáváme toxin, který vstupuje do krevního oběhu a v průběhu
hodin se objevuje v mnoha orgánech, zejména ve slezině, kostní dřeni,
v játrech, srdci a ledvinách. Může se tam objevovat krvácení nebo krevní
sraženiny. Spikové proteiny můžou být vylučovány i v mateřském mléce.
Spikové proteiny vyvolávají poškození mozku. Detailní studie ukázaly, že
spikové proteiny zůstávají v krevním oběhu člověka po 29 dnů. Vzhledem
k tomu, že spikové proteiny se vážou na receptory v krevních destičkách,
vznikají krevní sraženiny, abnormální krvácení, narušení činnosti srdce
a neurologické poruchy v mozku. Očkovaní lidé by neměli darovat krev. Byl
pozorován i případ úmrtí kojence po očkování matky.

Jak dál v eradikaci covidu-19?

Tato otázka je zcela klíčová pro současnou dobu. Netroufám si sdělovat 
babské rady k jejímu rychlému vyřešení, zdá se však, že v ČR přispěla
neschopnost vlády k tomu, co mnozí odborníci odmítali. Naprosto ne-
plánovaně proběhlo promoření populace, které zcela nesporně přispělo
k zastavení epidemie. Odborníci MZ ČR a přední politici přisuzují pokles
nemocnosti zavedení očkování. Je smutné, že pro udržení nízkého počtu
nemocných vehementně propagují očkování dětí a mládeže. 
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Mnozí občané, kteří sami prodělali covid-19, mají pochopitelně obavy
z opakování nemoci nebo z nákazy svých blízkých. Protože nedůvěřují
svému imunitnímu systému a neznají zahraniční studie o výskytu NÚ
u očkovaných s prodělaným covidem, dávají se očkovat. 

Významné poznatky poskytují studie z Izraele. Badatelé na univerzitě
v Tel Avivu hodnotili více než 800 000 osob v době od 1. března 2020 do 
14. srpna 2021. Izrael totiž poskytuje ideální možnosti pro epidemiologickou
studii, protože má státem sponzorovaný zdravotnický systém, ve kterém 
mají všichni pojištěnci digitalizované lékařské záznamy včetně očkování.
V Izraeli dokázali naočkovat proticovidovými vakcínami 2 miliony obyva-
tel během jednoho měsíce. Izraelský premiér Benjamin Netanjahu oznámil,
že Izrael obdržel tolik vakcín Comirnaty v krátké době proto, že slíbil pře-
dat veškerá data o očkování firmě Pfizer. 

Uvedená studie byla provedená k porovnání přirozené a vakcínou zís-
kané imunity. V tomto souboru bylo 673 676 osob, které obdržely obě dávky
vakcíny, 62 883 osob, které prodělaly covid-19 a nebyly očkovány, a 42 099
osob s prodělaným covidem a jednou dávkou vakcíny. Badatelé zjistili, že
neočkovaní jedinci s prodělaným covidem měly větší ochranu před varian-
tou delta než ti, kteří dostali dvě dávky vakcíny. Očkovaní měli 13krát vyšší
pravděpodobnost nákazy. Měli prokazatelně vyšší riziko vzniku vážných
symptomů covidu-19 a potřeby hospitalizace. 

Švédští badatelé zjistili, že každý, kdo prodělal covid, má uložené pamě-
ťové lymfocyty, které ho budou chránit po řadu let. 

Většina laiků má mentálně zafixovanou jednoduchou poučku, že očko-
vání zabrání onemocnění. V případě covidu-19 se s nárůstem očkování
zvyšují počty nemocných i počty úmrtí. Ale každý má možnost se svobodně
rozhodnout pro očkování. Horší by bylo, kdyby v blízké budoucnosti byli
za nárůst počtu nemocných obviňováni neočkovaní. Kritici současných pro-
ticovidových vakcín a odmítači vlastního očkování jsou už dnes označováni
jako potencionální bioteroristé a hrozba pro společnost. Bohužel se zdá, že
tato strategie i v naší republice v blízké budoucnosti převládne. 

Považuji proto za nutné uvést alespoň základní argumenty, proč neočko-
vat proti covidu-19 děti. 
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Proč neočkovat děti proti covidu-19

Od počátku pandemie covidu-19 bylo zřejmé, že děti mají mimořádně nízké
riziko onemocnění a hospitalizace. Odborníci se také shodují v tom, že
zdravotní rizika po prodělání covidu-19 jsou u dětí mimořádně nízká.

 Studie sledující úmrtí dětí ve Velké Británii zjistila, že v období od
března 2020 do února 2021 zemřelo na tuto nemoc 25 dětí mladších
než 18 let. To ukazuje na poměr úmrtnosti dvě děti na jeden milion. 

 V USA na diagnózu covidu-19 zemřelo 335 dětí mladších 18 let. Podle
CDC to ukazuje na poměr úmrtnosti 20 na jeden milion.

Odborníci JCVI ve Velké Británii zastávají názor, že prospěch očkování
dětí od 12 let je pro tuto věkovou skupinu malý a prospěch pro celou
společnost nejistý. (JCVI – smíšený výbor pro očkování a imunizaci je 
nezávislý odborný poradní výbor, který radí zdravotnickým oddělením 
Spojeného království s imunizací a vydává doporučení ohledně očkovacích
schémat a bezpečnosti vakcín.) Očkování doporučují pouze dětem ve věku
12–15 let s vážnými neurovývojovými poruchami, Downovým syndromem,
imunosupresí a vážnými poruchami učení. Výbor JCVI zastává názor, že
prospěch univerzálního očkování dětí a mládeže pod 18 let nepřeváží po-
tenciální rizika. Podle zpráv z Velké Británie a dalších zemí by se u této
skupiny mládeže mohly objevit vážné NÚ v podobě zánětu srdečního svalu
(myokarditida) a zánětu osrdečníku (perikarditida). 

Německá Stálá očkovací komise (Stiko) nově doporučuje plošné očko-
vání dětí starších 12 let proti nemoci covid-19. Doposud podporovala jen
imunizaci mládeže s vybranými zdravotními problémy. Stiko, která je jako
nezávislý poradní orgán součástí Institutu Roberta Kocha, německého úřadu
pro potírání a prevenci chorob, oznámila, že svůj postoj z počátku června
přehodnotila. Původní nedoporučení zdůvodňovala nedostatkem dat, která
by prokázala bezpečnost vakcín pro děti. Nyní komise sdělila, že takových
podkladů má již dostatek, a to včetně údajů z amerického očkovacího pro-
gramu, v jehož rámci dostalo vakcínu na deset milionů dětí a dospívajících.
Německá média poznamenávají, že komise byla pod dlouhodobým tlakem
politiků, kteří vyzývali k imunizaci všech dětí od 12 let. Děti v Německu
musí mít souhlas rodičů a musí se podrobit lékařské konzultaci.
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Data z USA o NÚ po očkování vakcínou Pfizer u skupiny ve věku 
12–17 let z hlášení VAERS uvádějí 16 408 celkových NÚ včetně 983 váž-
ných a 18 hlášených úmrtí. Případů anafylaxe (přecitlivělosti) bylo 2 424,
z toho 419 hlášení myokarditidy a perikarditidy; 81 poruch srážlivosti 
krve. Poslední případy úmrtí: 15letý chlapec, který prodělal covid-19, 
měl kardiomyopatii a zemřel 4 dny po obdržení druhé dávky vakcíny;
13letá dívka zemřela na poruchu srdeční činnosti po první dávce vakcíny
Pfizer. 

V EU jsou prozatím pro děti od 12 let schváleny vakcíny společností 
Pfizer/BioNTech a Moderny. 

 Věřme, že představitelé MZ ČR nenechají generaci našich dětí ve věku
12–18 let použít jako testovací soubor účinků proticovidových vakcín

 a neočkované děti budou smět navštěvovat školu bez nepříjemných
omezení. 

 Testování dětí za účelem odhalení asymptomatických případů nemá
epidemiologické zdůvodnění. 

 Rodiče by si měli uvědomit, že vakcinací nevyzkoušenými vakcínami
mohou vystavit svoje děti rizikům poškození zdraví na celý život. 

Očekávejme neustálé změny 

To, co platilo včera, nemusí platit dnes. Co bude platit zítra, nikdo neví. Kde
má tedy člověk hledat pravdu pro svůj každodenní život? Jako ilustrace
těchto tvrzení může sloužit uvedené rozhodnutí Stiko, názory na nošení
roušek Anthonyho Fauciho i WHO, nemluvě o názorech na původ SARS-
-CoV-2. Velice názorné a přesvědčivé je prohlášení ředitele CDC. Rochelle
Walensky, MD, ve svém posledním prohlášení pro tisk 30. července 2021
řekl, že nová data z jeho úřadu přesvědčivě prokazují, že infekce delta se
nachází ve stejné virové náloži u očkovaných jako u neočkovaných. Toto
zjištění ukazuje na zvýšené riziko přenosu a varuje před tím, že očkovaní 
nakažení variantou delta můžou šířit virus. Proto CDC doporučuje, aby
i očkovaní nosili roušky nebo respirátory.

Toto prohlášení je v kontrastu s prohlášením, které vydal dr. Walensky
v březnu 2021. Tehdy řekl, že očkovaní nemohou přenášet virus a nemo-
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hou onemocnět. Nemuseli tudíž nosit ochrany úst a nosu. Očkovaným se
ani nemusely provádět PCR testy k průkazu bezinfekčnosti. 

V USA například zaznamenali v uplynulém týdnu po tomto prohlášení
10 000 pozitivních očkovaných osob ve státě Massachusetts, 5 600 v Min-
nesotě a více než 1000 případů v Tennessee. Mezi zdravotnickými pracov-
níky ve dvou nemocnicích v San Francisku bylo 233 pozitivních, přičemž
80 % z nich bylo plně očkováno. Ředitel nemocnice v Izraeli dr. Kobi Haviv
začátkem srpna sdělil, že 85–90 % hospitalizovaných jsou očkované osoby.
Izrael má víc onemocnění covidem-19 na hlavu než kterákoliv země na světě
a to přesto, že tam je široce podávána 3. dávka. 

Tisíce nemocných bylo diagnostikováno v Indii, ale i v mnoha vysoce
proočkovaných zemích, jako jsou Chile, Mongolsko, Malta, Singapur a Velká
Británie. 

 Proč se tedy zavádí covidové pasy? 
 Proč je široká veřejnost přesvědčována k očkování? 
 Proč se plánuje vystavování dětí riziku podmínečně schválené vak-

cíny, jejíž dlouhodobé NÚ nejsou známé, když jejich úmrtnost na
covid-19 je téměř nulová? 

 Podle oficiálního vládního dokumentu můžou být v USA od srpna
2021 odpůrci pandemických opatření zahrnuti mezi teroristy.

 Očkování není zárukou, že člověk nemůže být nebezpečným nebo
onemocnět covidem-19. 

 Informace z oficiálních studií nejsou zárukou, že máte pravdu.

Závěr

V září roku 2021 je naše společnost rozdělená na dva tábory: očkované a ne-
očkované. Očkovaní laici mají omluvu, že neznají ani nejmenší základy imu-
nologie a nesledují zahraniční média. V jejich mentálním rámci je zakot-
vena věta, která tvrdí, že očkování proticovidovými vakcínami má vysokou
účinnost a brání nákaze. Za příčinu nových nákaz i u očkovaných považují
neočkované jedince a neostýchají se označovat je hrubými a neslušnými vý-
razy. Předstihují se v návrzích, jak neočkované postihnout za jejich odmítání
vakcín. Slušnost a hluboký nesouhlas mi nedovoluje jejich slova uvádět ve
své knížce.
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K osobám, které označují neočkované za zdroj nákazy covidem-19 a po-
važují nynější vakcinaci za jediný účinný způsob, jak zastavit šíření SARS-
-CoV-2 po Zemi, patří také vědci, zdravotnické autority a zkušení novináři.
Ti mají v současné době právo na šíření informací pro širokou veřejnost
a právo určovat, kde je pravda. Nad jejich proklamacemi se ptám: Proč jsou
přesvědčeni, že jedině vakcíny zastaví šíření covidu? Proč mají to svědomí
nutit širokou veřejnost, zdravé osoby, těhotné ženy i děti k očkování nevy-
zkoušenými vakcínami? Budou trvat na svém přesvědčení i za několik let?

S potěšením mohu uvést jména některých vědců a lékařů, kteří mají od-
vahu varovat širokou veřejnost před účinky proticovidových vakcín a již
v současné době naléhat na zastavení očkovací mašinerie. Jsou mezi nimi
i tvůrci vakcín, např. Byram Bridle, dr. Robert Malone nebo dr. Gert Vanden
Bossche. Odborně fundovanou a přitom i pro laiky velice srozumitelnou
knihu Corona Unmasked (Odmaskovaná corona) připravuje k vydání ně-
mecký virolog prof. dr. Sucharit Bhakdi. Kapitola z této knížky je dostupná
na internetu (http://www.fivedoves.com/letters/may2021/luisv516-1.htm).
Velice podnětnou výzvu s analýzou opatření v době pandemie podepsalo
více než 130 vědců a lékařů z Velké Británie. Upozorňují premiéra a politiky
ve vedoucích funkcích, že jsou zodpovědni za „masivní, permanentní a zcela
nežádoucí poškození“ občanů Velké Británie. 

Jak bude vypadat zdravotní stav očkovaných v porovnání s neočkovanými
za pár let, je pro nás všechny velkým světovým experimentem a pro očko-
vané velkým dobrodružstvím. 
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